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a r m a n m e l i . i r چرا مخالفان مذاکره زمان دولت روحانی، حالا هم  
مخالف هستند؟

 شكست دلواپسان 
گفت وگــودربرابر تصميم درست رئيسي

رحمان قهرمان پور در گفت وگو با »آرمان ملی«:
توافق ممكن اما سخت شد

 اسرائیل بازهم کارشکنی های خود را آغاز کرده است
 لغو تحریم های بنیادین امتیاز خوبی خواهد بود

  تردید غرب، عامل وقفه در مذاکرات است

طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
خودشان هم نمی دانند اکنون باید چه کنند. 
به یاد می آوردند که چگونه برجام را در 
مجلس آتش زدند و شعارهایی علیه برجام 
سردادند. بی تردید مشکل اصلی آن ها 
نه برجام و توافق هسته ای بلکه مقابله با 
دولت روحانی و ظریف بود و بس. حالا هم 
رئیس جمهور مسیری را پیش گرفته که 
خواست مردم است و از تیم مذاکره کننده 
خواسته از تلاش برای احیای حقوق کشور 
و ملت فروگذار نکنند. شاید انتظارشان 
از رئیسی این بوده که برجام را کاغذ پاره 
بخواند و از تداوم مذاکرات خودداری کند 
اما آقای رئیسی شخصیتی نیست که در 
مسیر دلواپسان حرکت کند، بنابراین راه 
مذاکره را ادامه داد، تیر دلواپسان به سنگ 
خورد و حالا هم ناراحت هستند که چگونه 
می توانند در برابر اندک حامیان شان ادعای 
صداقت داشته باشند؛ وقتی برجام موضوع 
مذاکره و مورد توجه دولت جدید است. این 
دلواپسان راهی جز فرافکنی ندارند، بنابراین 
در روزهایی که تیم مذاکره کننده در وین 
است، سخنگوی سابق دولت را متهم به 
نگارش یادداشت نادرست و متناقض کردند 
تا تناقض های آشکار خودشان را پنهان 
کنند. مشرق دیروز نوشت: »علی ربیعی، 
فعال چپ و سخنگوی دولت رئیس جمهور 
روحانی به تازگی طی یادداشتی با اشاره 
به حضور دولت رئیسی در مذاکرات وین، 
نوشت:  حتی از دیدی کوتاه مدت، تحریم 
نه تنها از ایران آینده ستانی کرده بلکه 
حال جامعه امروز را نیز تلخ و امنیت روانی 
را مختل کرده و به زندگی اجتماعی و به 
معیشت مردم لطمه زده است. او ضمن 
تمجید از اقدام دولت رئیسی برای حضور 
در مذاکرات نیز تصریح می کند:  این نکته 
اهمیت دارد که راهی که حتی برخی از 
مخالفان دیروز برجام اکنون از آن حمایت 
می کنند، مسیری درست و مطابق منافع 
ملی ایران و ایرانیان در بلند مدت است. 
ربیعی در یادداشت خود اظهار کرده است: 
اگر پس از روی کار آمدن دولت جدید 
آمریکا که امکان بازگشت آمریکا به برجام 
فراهم شده بود- به آن می پیوستیم- شاید 
تا همین امروز میلیاردها دلار به اقتصاد 
کشور کمک شده بود!« این رسانه شناخته 
شده دلواپسان در ادامه چنین به تحلیل 
یاداشت ربیعی پرداخته است: »محافل 
تحلیلی صاحب کارنامه در کشور، در تمام 
سال های دولت آقای روحانی تأکید کردند 
که حرف های مبنی بر تأثیرگذاری شدید 
تحریم ها صرفا مشتی اغواگری برای پرُ 
زور نشان دادن سلاح روانی دشمن است 
و انتخاب راهکار حل مشکلات از مسیر 
»توافق به هر قیمتی« هیچ تحفه ای در 
دامن دولت و مردم نخواهد گذاشت. جالب 
است که مردم ایران هنوز آن صحبت 
عبرت آموز مرحوم ترکان )از رجال ستادی 
دولت آقای روحانی( را در خاطر دارند که 
مدعی بود هر روز تأخیر در اجرای برجام؛ 
100 میلیون دلار هزینه دارد! برجام امضا 
و اجرا شد ولی آنچه در کاسه روحانی 
و یارانش قرار گرفت نه 100 میلیون 
دلار درآمد یا صرفه جویی که حتی »یک 
عباسی« هم نبود اما آقایان به جای پذیرش 
مسئولیت و عذرخواهی، انگشت اتهام را 
به سمت رهبر مظلوم نظام دراز کردند و 
از این گفتند که یک قوه قاهره بیرون از 
دولت نمی گذارد که توافقات ما به نتیجه 
برسد! اکنون هم باید به آقای ربیعی این 
نکته را یادآوری کرد میلیاردها دلاری 
که وعده می دهید در زیر کاسه توافق با 
بایدن خوابیده؛ هرگز بیشتر از یک عباسی 
مرحوم ترکان نبوده و نخواهد بود. و بدا به 
حال کسی که پس از 8 سال تجربه ی تمام 
این وعده های تباه، دوباره به آنها دل ببندد 
و به آینده ای دل ببندد که هیچ جایی در 
عقلانیت و واقعیت ندارد.« تحلیلی سراسر 
تناقض و ادعاهای اشتباه. اگر نویسندگان 
این گزارش به مرور مواضع دولت روحانی 
و به ویژه سخنگوی آن درباره مذاکرات 
می پرداختند، متوجه می شدند که آنها 
همیشه تاخیر در توافق را به ضرر اقتصاد 
کشور دانستند اما هدف این گزارش نویسان 
دلواپس تنها رهایی از پرسش مخاطبان 
خودشان است که چرا دولت روحانی را برای 
امضای برجام مورد هجمه قرار دادید در 
صورتی که دولت رئیسی هم مسیر مذاکره 
را پیموده است. به یک نمونه اظهارات ربیعی 
درباره مذاکرات اشاره می شود تا افکار 
عمومی درباره صداقت دلواپسان به قضاوت 
بنشیند: » باید دولت آینده را به نحوی 
مورد حمایت اجتماعی و سیاسی قرار داد 
تا بتواند به عنوان یک اصل پذیرفته شده در 
مذاکرات جهانی با جنگ اقتصادی مقابله 
کند. نگاه کنیم به آثار تحریم بر اقتصاد 
ایران که در صورت تداوم این وضعیت در 
چند سال آینده جامعه چه وضعیتی خواهد 
داشت و جنگ اقتصادی چه فرصت هایی را 

از ما خواهد گرفت؟«

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
وین  در  ایران  مذاکره کننده ارشد 
گفته است که ایران از خواسته های خود 
در مسیر فعال سازی دوباره برجام و 
لغو تحریم ها عقب نشینی نخواهد کرد. 
باقری تاکید کرد که با توجه به این که 
آمریکا در سال ۲018 از توافق خارج شد، بنابراین واشنگتن 
باید گام نخست را بردارد. پیشنهادهای ارائه شده از جانب 
تهران مستند و منطقی است و به همین دلیل می تواند 
مبنایی برای مذاکرات باشد. ایران در این مذاکرات 
برنامه های خود را در قالب دو متن پیشنهادی، یکی با 
موضوع لغو تحریم ها و دیگری با موضوع هسته ای به طرف 
مقابل ارائه کرد. این پیشنهادها مبنایی برای مذاکره است 
و طرف مقابل باید پاسخ مستند به پیشنهادهای تیم ایران 
ارائه کند. در صورت پذیرش دو پیشنهاد قبلی که به طرف 
مذاکره کننده ارائه شده است، ایران پیشنهاد سوم را نیز ارائه 
خواهد داد. مذاکره کننده ارشد ایران پیش از این در گفت وگو 
با الجزیره نیز تاکید کرد که پیش نویس پیشنهادهایی 
که طرف ایرانی با هدف لغو تحریم ها به گروه 1+4 داده، 
به گونه ای است که طرف مقابل نمی تواند این پیشنهادها را 
رد کند. با ارائه پیشنهادات تهران اکنون همه چیز به رفتار 
طرف های مقابل بستگی دارد و اگر طرف های اروپایی به 
طور کامل به تعهداتشان عمل کنند و طرف آمریکایی به 
این توافق بازگردد، توافق احیا می  شود. در راستای بررسی 
فراز و نشیب های مذاکرات وین، »آرمان ملی« گفت وگویی 
با رحمان قهرمان پور، تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی 

داشته است که در ادامه می خوانید.
 باتوجه به تاکید ایران بر مواضع خود در دور 
هفتم مذاکرات احیای برجام، آیا همچنان می توان 

به نتجه رسیدن برجام را محتمل دانست؟
رسیدن به توافق در دور هفتم مذاکرات مشخصا سخت 
بود و هر نوع پیشنهادی شاید به نتیجه ختم نمی شد. زیرا 
دولت در داخل ایران عوض شده است و طرف های دیگر 
برجام مشخصا به دنبال این بودند تا مواضع دولت ایران 
را شناسایی کنند. به همین علت رسیدن به توافق در 
کوتاه مدت غیرمحتمل بود. در ابتدای مذاکرات وین، اروپا 
و روسیه اعلام خوش بینی نسبت به مذاکرات کردند اما در 
ادامه از میزان خوش بینی آن ها کاسته شد. با این وجود 
هنوز نباید نسبت به مذاکرات وین بدبین بود و از آن ناامید 
شد. امروز تردیدهایی در طرف غربی شکل گرفته است و 
به همین علت وقفه در مذاکرات ایجاد شده است. ایران نیز 
در این وقفه به دنبال این است تا به افکار جهانی، این پیام را 
منتقل کند که درخواست های ایران معقول و منطقی است. 
فارغ از دعوای رسانه ای باید توجه داشت که فضاسازی ها 
به معنای پایان مذاکرات در وین نیست و باید منتظر بازگشت 
نماینده های طرف های برجام از پایتخت کشورشان بوده تا 
نظرات دولت ها منعکس شود و بعد از آن پیشنهاد سوم 

ایران ارائه شود.
 دور آتی مذاکرات به چه شکل پیش خواهدرفت 

و آیا پیشنهاد سوم ایران می تواند گره گشا باشد؟
مسیر مذاکرات دشوار شده است اما هنوز مسدود 
نشده است. واقعیت این است که آمریکا اعلام کرده، تحریم ها 
را به صورت کلی لغو نمی کند و از سوی دیگر ایران نیز به نظر 
می رسد تمامی فعالیت های هسته ای دو سال اخیر خود را 
ملغی نخواهد کرد. بنابراین طرفین تلاش خواهند کرد در 
فضای جدید به توافق برسند. قطعا این کار سخت است و 
نیاز به کار و میانجی بیشتر دارد و در دور بعدی مذاکرات 
شاید اندکی از شبهات دیگر نیز برطرف شود. ایران برای 
مذاکرات وین سه بسته پیشنهادی آماده کرده است که اولی 
در خصوص لغو تحریم ها، بسته پیشنهادی دوم در خصوص 
تعهداتی است که ایران باید در دستور کار قرار دهد و بسته 
پیشنهادی سوم ایران نیز در خصوص نحوه عملیاتی شدن 
توافق ها، نحوه ضمانت و اعتمادسازی است که هنوزبه 
طرف غربی تحویل داده نشده است. ایران این خواسته های 
مشخص را دارد اما احتمال دارد خواسته های ایران اندکی 
تعدیل داده شود تا طرف های مقابل آن را قبول کنند. هدف 
ایران از بین بردن ساختار تحریم هاست و در همین راستا 
می خواهد حداکثر تحریم هایی که قابلیت لغوشدن دارند، را 
از میان بردارد. مشخصا ایران تا جایی که می تواند تحریم های 
بیشتری را لغو کند اما اگر ایران بتواند تحریم های بنیادین را 
به شکلی برگشت ناپذیر از میان بردارد، امتیاز خوبی به دست 
آورده است و این یک اتفاق مهم است. باید توجه داشت که 
در ایران، زمان مهم است. به این دلیل که مسئله لغو تحریم ها 
تبدیل به یک دغدغه عمومی هم برای دولت  و هم افکار 
عمومی بدل شده است. بنابراین افکار عمومی منتظر است 
که ببینند سرانجام این مذاکرات چه خواهدشد و به هر حال 

مذاکرات هم یک اثر زمانی محدودی دارد.
 شیطنت های منطقه ای از سوی طالبان و اسرائیل 
را می توان به رویه ایجاد خلل در مذاکرات مربوط 

دانست؟
از سه جنبه می توان به این موضوع نگاه کرد. نخست سفر 
منطقه ای مکرون به کشورهای حاشیه خلیج فارس. دوم 
تحرکات و موضع گیری های اسرائیل و سوم طالبان. باید 
توجه داشت که طالبان هنوز به جایگاهی نرسیده است که 
در این موضوعات بتواند دخالت کند و در فضای دیگری 
سیر می کنند. در سفر منطقه ای مکرون نیز در خصوص 
برجام گفت وگوهایی شده است اما بعید به نظر می رسد در 
راستای کارشکنی در مذاکرات باشد. در این میان رئیس 
موساد مشخصا در یک اظهارنظر بی سابقه عنوان کرده است 
که اجازه نمی دهد ایران فعالیت های هسته ای خود را 
ادامه دهد و آماده حمله به تاسیسات ایران هستند. این 
یک موضع گیری بی سابقه است و در ادامه نیز نفتالی بنت 
خواستار توقف غنی سازی ایران شده است. این فعالیت ها 
و موضع گیری های اسرائیل به دنبال برنامه های گذشته 
آن هاست که به صراحت گفته اند به برنامه هسته ای ایران 

ضربه خواهند زد.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: ظاهرا طرح 
صیانت ازحقوق کاربران در فضای مجازی در حال 
سپرده شدن به بایگانی تاریخ است و قرار نیست به 
این طرح دلواپسانه بیش از این پرداخته شود. طرح 
صیانت از حقوق کاربران از همان ابتدای مطرح شدن، 
با مخالفات های زیادی مواجه بود چرا که بسیاری 
این طرح را با هدف محدود کردن استفاده از اینترنت 
دانستند و چنین گفتند که نمایندگان دلواپس 
درصدد تبدیل شرایط ایران به کره شمالی هستند. 
بررسی وضعیت شهروندان کره شمالی نشان می دهد 
که حتی داشتن یک کامپیوتر شخصی در این کشور، 
مثل داشتن سلاح گرم جرم محسوب می شود. اگر 
از خیر دسترسی به اینترنت بگذریم، باید گفت که 
شهروندان عادی این کشور برای ارسال فکس نیز 
نیاز به مجوز دولتی دارند. با این همه، این به آن معنا 
نیست که در کره شمالی اصلا اینترنت وجود ندارد، 
هر چند که وضعیت انسداد شبکه اینترنت در این 
کشور نشان می دهد که شکل ویژه ای نسبت به تمام 
دنیا دارد.  شرایط پیش بینی شده از سوی منتقدان 
طرح صیانت اگر کره شمالی نباشد، به سمت چین 
می رود یعنی کشوری که بررسی ها نشان می دهد 
که بیش از ۶0درصد از مقررات اینترنتی اش توسط 
دولت این کشور ایجاد و توسط ISPها، شرکت ها و 
سازمان های دولتی اجرا می شود. این در حالی است 
که بیش از ۲میلیون نفر )نیم میلیون نفر بیشتر از 

تعداد اعضای ارتش چین( برای کنترل و نظارت بر 
شبکه های اجتماعی با دولت چین همکاری می کنند. 
علیرضا وزیری، کارشناس امنیت سایبری ضمن 
پژوهش در زمینه وضعیت اینترنت در این کشور 
می گوید که »ایران به لحاظ تکنولوژیکی شبیه به 
چین است و ما در حال تبدیل شدن به یک چین 

کوچک هستیم.«
 قالیباف پیشرو در لغو صیانت

همین نگرانی ها بود که مسئولان را به سمت 
یافتن راهکاری در جهت پایان دادن به صیانت 
سوق داد که نمونه آن را در اظهارات رئیس مجلس 
می توان مشاهده کرد. مواضع محمدباقر قالیباف از 
زمان مطرح شدن طرح صیانت تا امروز به گونه ای 
بوده که نشان می دهد مخالف تصویب این طرح 
است. دیروز هم در خصوص طرح حمایت از حقوق 
کاربران فضای مجازی که طبق آخرین تصمیمات 
قرار است در مرکز پژوهش های مجلس بررسی شود، 
تأکید کرد: روزی که کمیسیونی براساس اصل 
8۵ تشکیل شد در اولین جلسه ان شرکت کردم و 
صریح، روشن و شفاف به عنوان نماینده مردم با مردم 
صحبت کرده و گفتم مطمئن باشید اینجا موضوع 
بحث فیلترینگ وجود ندارد و یک فضاسازی اتفاق 
افتاده است. قالیباف ادامه داد: امروز اکثر جوانان 
خلاق، کارآفرینان و خیلی از موضوعات اقتصادی و 
تجاری که انجام می شود در مجموعه پلتفرم ها اتفاق 

می افتد و اقتصاد به آنجا انتقال پیدا کرده است. ما 
به دنبال تقویت اقتصاد هستیم و یا کاهش اقتصاد؟ 
ما می خواهیم شغل ایجاد کنیم یا از بین ببریم؟ ما 
حتما بستر شغل ها را آنجا می دانیم. محور اصلی 
اقتصاد دیجتیالی و دانش بنیان در پلتفرم ها است 
و ما به دنبال ایجاد هیچگونه محدودیتی نیستیم 
و فضاسازی صورت گرفت. ممکن است برخی افراد 
به دنبال این موضوع باشند اما نظر مجلس این نیست. 
گاهی برداشت هایی می شود و نظر یک نماینده را 
در شأن یک مجلس می بینند، حتی گاهی وقتی 
طرحی می آید و 1۵ نفر امضا می کنند می گویند 
مجلس چنین تصمیمی دارد اما این فقط یک طرح 
پیشنهادی است. رئیس مجلس شورای اسلامی 
همچنین افزود: زمانی نظر مجلس مطرح است که 
یک طرح تبدیل به قانون شود مثل تولید قطعات که 
باز هم هنوز قطعی نیست و زمانی قطعی می شود که 
به تأیید شورای نگهبان برسد. سوالی هم از دلسوزان 
و آن هایی که در این بخش اطلاعات دقیقی دارند، 
می پرسم. در کجای دنیا فضای مجازی که در واقع 
فضای حقیقی است، بدون قانون است؟ اگر کسی در 
فضای مجازی کلاهبرداری کرد، قوه قضائیه چگونه 
رسیدگی کند؟ مالکیت های معنوی کجاست؟ یک 
کارخانه کوچک، مرغداری و گاوداری ارزشی دارد 
که وقتی بانک می برد به عنوان ضمانت می تواند از آن 
استفاده کند؛ چرا یک سایت، پلتفرم یا مجموعه ای 

که تبدیل به برندی در فضای مجازی شده و فعالیت 
اقتصادی دارد هیچ ارزشی نداشته و نمی تواند از آن 
به عنوان یک دارایی دیجیتالی یاد کند و به رسمیت 

شناخته شود.
 »نه« بدنه رای اصولگرایان به صیانت

از سوی دیگر روز جمعه یک دختر جوان به پشت 
تریبون نماز جمعه تهران رفت و در مخالفت با طرح 
صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی صحبت کرد. 
نکته قابل تامل تکبیر نمازگزاران پس از انتقادات 
دختر دانشجو از طرح صیانت بود. بی تردید اکثریت 
قشرحاضر در نماز جمعه با نمایندگان مجلس 
یازدهم هم نظر هستند اما این طرح چنان بود که 
در واکنش به اظهارات دختر دانشجو تکبیرهای 
بلندی فرستادند تا نشان دهند طرح نمایندگان 
مجلس یازدهم را قبول ندارند. در چنین شرایطی 
نمایندگان برای حفظ طبقه حامی خود که در 
انتخابات یازدهم به آنها رای داد، ناچار به کنار 
گذاشتن طرح صیانت است. همچنین دیروز نماینده 
مردم تبریز در مجلس از ممانعت عضویت وی پس 
از انتخاب از سوی کمیسیون امور داخلی کشور و 
شوراها جهت عضویت در کمیسیون ویژه بررسی 
طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی از 
سوی رئیس این کمیسیون انتقاد کرد و خواستار 
ورود هیات رئیسه مجلس به این موضوع شد. احمد 
علیرضا بیگی در تذکری شفاهی در جریان جلسه 
علنی دیروز مجلس خطاب به هیات رئیسه مجلس 
بیان کرد: هیات رئیسه براساس سوگندی که یاد 
کرده است باید  در رعایت بی طرفی دقت کند در 
۲۷ مرداد ماه براساس رای گیری در کمیسیون امور 
داخلی کشور، بنده جهت عضویت در کمیسیون 
ویژه بررسی طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازی انتخاب شدم اما پس از انتخاب بنده رئیس 
کمیسیون از پذیرش بنده امتناع کرد و زمانی که 
بنده به رئیس مجلس مراجعه کردم علت را انصراف  
نماینده استعفادهنده از استعفا بیان کرد در حالی 
که زمانی بنده انتخاب شدم که ایشان انصراف داده 
بود و دیگر نمی تواند از تصمیم خود بازگردد. وی 
در ادامه گفت: هیات رئیسه باید به حفظ شأن و 
منزلت مجلس توجه کند و اکنون دچار قصور شده 
است. گفتنی است علی رضابیگی ازمنتقدان جدی 
طرح صیانت است که بارها این مخالفت را علنی 

کرده است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: »مردم ولی نعمت 
ما هستند« این فرمایش امام خمینی)ره( بنیانگذار 
انقلاب اسلامی است که همواره بر نقش مردم و 
اهمیت آنها در جامعه و تصمیم گیری ها تاکید 
داشتند. مردمی که همواره و در هر شرایطی از نظام 
و انقلاب دفاع کرده اند و از جنگ تا تحریم پشت 
کشور را خالی نکرده و پشتیبان نظام بوده اند. این 
در حالی است که طی سال  های گذشته و به جهت 
برخی عملکردها  و رویکردها  و به خصوص بروز 
شرایط بد و بغرنج اقتصادی و معیشتی اعتماد مردم 
نسبت به روندها، عملکردها و مسئولان کاهش 
یافته و اگر نگاهی به دو انتخابات گذشته از مجلس 
یازدهم در اسفند 98 تا ریاست جمهوری سیزدهم 
در خرداد 1400 بیندازیم خواهیم دید که مشارکت 
مردم نسبت به دوره های قبل کاهش چشمگیری 
داشته که در جای خود قابل بحث و بررسی است. 
نکته اینجا است که مسئولانی که همواره از مردم  
و حق آنها سخن می گویند بهتر نیست در شرایط 
فعلی که مردم در سختی گذران زندگی می کنند 
عملکرد خود را مورد بررسی قرار دهند که چگونه 
شرایط جامعه به اینجا رسیده است؟ امروز شرایط 
به نحوی شده که مردمی که با مشکلات معیشتی 
مواجه شده اند و حتی بعضا در خرید مایحتاج 
روزانه خود به سختی می افتند؛ جوانانی که به دلیل 
شرایط اقتصادی کشور و عدم تعادل اقتصادی در 
بازارهای مختلف نمی توانند سمت ازدواج بروند و 
حتی جانبازان و ایثارگران از دولت مردان و مجموعه 
حاکمیت تقاضا دارند که یک بار در تصمیمات 
گرفته شده و عملکردها بازنگری داشته باشند و 
به بررسی آن بپردازند.  برای مردم بیان کنند که 
علت این شرایط چیست و به جای فرافکنی  و 
پاس دادن وقوع این شرایط به دولت های قبل 

مسئولیت تصمیم های خود را بپذیرند.  انتظار داریم 
که مسئولان بی پیرایه کنار مردم قرار گیرند  و با 
درک مشکلات آنها در صدد  مرتفع ساختن این 

مشکلات برآیند.
 بازسازی اعتماد مردم 

نگاهی به روندهای جامعه طی سال  های اخیر 
نشان می دهد که چه اموری موجبات کاهش اعتماد 
عمومی مردم را رقم زده  است. امروز و با توجه به 
شرایط موجود اعتماد و امید به تغییرات شرایط 
آنقدر کاهش پیدا کرده که حتی اگر چند اقدام 
خوب از سوی دولت یا زیرمجموعه ها رخ دهد 
دیده نمی شود و در کل تاثیر کمی می گذارد.  مردم 
امروز از مسئولان عمل توام با شایسته سالاری 
می خواهند و زمانی که می بینند در برخی انتصاب ها 
گاهی به این مساله کم توجهی می شود افزایش 
شکاف بین مردم و مجموعه دولت و حاکمیت 
به وجود می آید. صحبت از مردم شیرین است اما 
حل مشکلات مردم شیرین تر و این مشکلات نیز 
صرفا با شعارهای پوپولیستی امکان پذیر نخواهد 
بود. برای بازسازی اعتماد عمومی چاره این است که 
بپذیریم کجا اشتباه کردیم و همین پذیرش نقد و 
اشتباه می تواند نخستین گام برای بازسازی اعتماد 
لطمه دیده باشد. از طرفی بعضا شنیده می شود که 
برخی نقش و اهمیت مردم را نادیده می انگارند در 
حالی که همه مسئولان مستقیم یا غیرمستقیم از 
جانب مردم انتخاب می شوند. مردم نباید دست کم 
گرفته شوند. مقام معظم رهبری نیز همواره به نقش 
مردم تاکید داشته و دارند و اگر این مساله در دستور 
کار و سر لوحه عمل مسئولان قرار گیرد دلها به هم 
نزدیک تر و اتحاد مردم و حاکمیت بیشتر خواهد 
شد. مراجعه به مردم بهترین راه و مردم بهتربن 
سرمایه کشور هستند. امام)ره( نیز همواره از مردم و 

پا بر هنگان صحبت می کردند که با مردم بودن بهتر 
است و با مردم مقبولیت پیدا می کنیم. لذا مقبولیت 
در رای مردم و انتخاب مسئولان نیز از سوی مردم 
رقم می خورد. پس طبیعتا باید یک رابطه دو سویه 
بر اساس وظایف متقابل بین حاکمیت و مردم نیز 
ایجاد شده و در راستای مطالبات مردم در حوزه های 
مختلف و آزادی های آنها تلاش شود. لذا آنچه مسلم 
است صحبت از مردم نباید صرفا در چارچوب  شعار 
و رفتارهای پوپولیستی تحلیل شود چرا که مردم 

به فرمایش امام)ره( مردم صاحبان اصلی انقلابند. 
 بنا بود همه یک حرف بزنند

رئیس مجلس خبرگان رهبری در مراسم تکریم 
و معارفه رئیس جدید شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی با بیان اینکه این شورا از قدیمی ترین 
شوراهاست که از ابتدای انقلاب شکل گرفته است، 
اظهار داشت: بنا بود فقط یک صدا از این نهاد بیرون 
بیاید، »هماهنگی تبلیغات اسلامی« یعنی از صدا 
و سیما تا سایر نهاد ها و رسانه ها همه یک حرف 
بزنند و شاهد اختلاف نباشیم.  آیت ا... احمد جنتی 
با اشاره به اینکه تا حدود زیادی تلاش ها در این 
زمینه موفقیت آمیز بوده است، ادامه داد: سعی 
ما بر این بوده که این شورا مردمی باشد. انقلاب 
اسلامی انقلابی مردمی است و باید تا آخر مردمی 
بماند. وی با بیان اینکه تا مردم هستند، قدرت هست 
افزود: تا پشتوانه مردم وجود دارد قوت بسیار است؛ 
بنابراین سعی بر این بوده که مسیری مردمی پیش 
گرفته شود. رئیس سابق شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی با تاکید بر اینکه انقلاب اسلامی مردمی 
است و باید تا آخر مردمی بماند، بیان کرد: تا مردم 
هستند، قدرت هست و سعی ما بر این بوده است که 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی مردمی باشد. 
دبیر شورای نگهبان اضافه کرد: بنابراین گفتیم 

مردم را به صحنه بکشید؛ این مردم هستند که 
برگزارکننده مراسم های مختلف هستند، این مردم 
هستند که در مساجد حضور دارند. وی با تاکید بر 
اینکه دنیا هم روی مردمی بودن انقلاب اسلامی 
حساب می کند، ادامه داد: تلاش بر این بوده است 
که قضاوت جهانی بر مبنای مردمی بودن نظام باشد. 
آیت ا... جنتی تاکید کرد: مردمی بودن افتخاری برای 
ما و نظام است که باید همینطور باقی بماند. باید 
مراقب باشیم که همیشه وحدت کلمه بر مملکت 
حاکم باشد. باید زیر لوای مقام معظم رهبری مسیر 
خود را ادامه بدهیم. وی عنوان کرد: ما نمی توانیم 
هیچ کجا از مردم کنار بکشیم، نمی شود که مردم 
کنار بکشند، اگر این ها اتفاق بیفتد آثار و مفهوم بدی 
خواهد داشت. رئیس مجلس خبرگان رهبری اظهار 
کرد: به دنیا ثابت شده اینکه می گویند نظام مردمی 
است، شعار نیست و درست است. از مردم خاضعانه 
تشکر می کنم و از خدا می خواهم لطف خود را شامل 
حال مردم کند که از ابتدای پیروزی انقلاب امتحان 
خود را در شرایط مختلف به خوبی پس داده اند. وی 
با اشاره به اینکه مردم از اول انقلاب اسلامی همه 
جا حضور داشته اند و امام و رهبر را انتخاب کردند، 
اضافه کرد: این روحیه مردمی از دیرباز بوده است و 
بعد از این هم باقی خواهد بود. جنتی تصریح کرد: 
سعی ما بر این بوده کاری کنیم که یک صدای واحد 
از نظام به گوش برسد و در این زمینه موفقیت هایی 
هم داشته ایم. تا این لحظه اختلاف آن چنانی 
نبوده و بعد از این هم نخواهد بود. رئیس مجلس 
خبرگان رهبری با آرزوی موفقیت برای موسی پور 
رئیس جدید شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
و قدردانی از رهبر معظم انقلاب برای انتصاب وی 
گفت: امیدوارم آقای موسی پور بتواند با هماهنگی 
نهاد های دیگر از صدا و سیما گرفته تا سایر موارد، 
به مردم ایران خدمت کند.رئیس مجلس خبرگان 
تاکید کرد: هرچه از مردم نجیب، مجاهد و همیشه 
در صحنه تشکر کنیم کم است؛ عملکرد مردم طوری 
بوده که دشمن از ورود و نفوذ به نظام از طریق مردم 

قطع امید کرده است.

»آرمان ملی« ضرورت بازسازی اعتماد عمومی را بررسی می کند:

شنیدن حرف مردم اعتماد را برمي گرداند  
 آیت ا... جنتی: نمی توانیم از مردم کنار بکشیم، یا مردم کنار بکشند؛ مفهوم بدی دارد

محمد باقر قالیباف: فقط یک طرح پیشنهادی است نه قانون

مجلس از طرح 
صيانت كوتاه آمد

تغییر دبیرکل در حزب کارگزاران باشایعاتی همراه بود از جمله 
قهر کرباسچی و تغییر سیاست های این حزب اما ظاهرا بخشی از 
این شایعات اشتباه است چرا که کارگزاران حزبی نیست که متکی 
به فرد باشد. فائزه هاشمی می گوید: آقای مرعشی که الان دبیرکل 
شده اند، از قبل در تصمیم گیری ها بوده اند، یا آقای کرباسچی 
که الان دبیرکل نیستند احتمالا همچنان در تصمیم گیری ها 
حضور خواهند داشت. این گونه نیست که حزب کن فیکون 
شده باشد و فکر کنیم تغییرات آنچنانی قراراست رخ دهد. او 
ادامه داد: هیچکس فراموش نمی کند که آقای کرباسچی یکی 
از مهره های اصلی موفقیت حزب کارگزاران در شروع به کار این 
حزب و تا سال ها بعد از آن بوده است؛ طبیعتا هنوز هم جایگاه 
ویژه ی خودش را دارد. این تغییرات طبیعی است، قرار نیست که 
همیشه یک نفر باشد، تغییر و چرخش نخبگان نیاز است. همان 
چیزهایی که ما اصلاح طلبان برای مملکت دنبال می کنیم، در 

احزاب خودمان هم باید به همان رویه ها عمل کنیم.

یک فعال سیاسی گفت: قرار نیست که دوستان در شعارها 
حرف هایی را بزنند و بعد از اینکه روی صندلی قدرت نشستند راهی را 
بروند که قبلی ها رفتند و خودشان هم به آن منتقد بودند. به همین علت 
به نظر می رسد که نقد دولت توسط جریان اصولگرایی برای انتصابات 
فامیلی و مسائلی که مطرح می شود، باید به صورت جدی پیگیری شود 
و دولت هم باید پاسخگو باشد. دولتی که پاسخگوی اقدامات خودش 
نباشد، اعتماد عمومی را از دست می دهد. اسماعیل کنعانی مقدم گفت: 
بحث مذاکره به نظر من لفظ مناسبی نیست، ما باید دنبال مصالحه 
باشیم؛ مصالحه در قاموس سیاسی یعنی اینکه دو طرفی که با یکدیگر 
در چالش و اختلاف هستند، می نشینند و بحث می کنند هرکسی تا 
یک حدودی از مواضعی که دارد، کوتاه می آید و امتیازاتی را از طرف 
مقابل می گیرد و این گونه سعی می کنند به نتیجه برسند. وی ادامه داد: 
مذاکره برای مذاکره معنی ندارد، ما قطعا باید برجام را به یک فرجامی 
برسانیم، معطل نگه داشتن کشور برای رسیدن به چنین مواضعی به نظر 

می رسد بزرگترین سم مهلک برای اقتصاد است.

ادامه مذاکرات وین به وقت دیگری موکول شد تا آنچه از سوی ایران 
ارایه شده است؛ بررسی شود تا بار دیگر به دور میز مذاکره بنشینند. 
در نهایت همه چشم انتظار پاسخ نهایی دو طرف هستند تا شاید نقطه 
پایانی بر سالها مذاکره باشد؛ البته پایانی شیرین برای ایران. معاون 
بین الملل حزب موتلفه با اشاره به اینکه اروپایی ها در مذاکرات وین 
خود را آماده ادامه مباحث دوره های گذشته کرده بودند، اظهار داشت: 
آن ها تصور می کردند که با همان پیش نویس هایی که دولت روحانی 
قبول کرده، می توانند مذاکرات را ادامه دهند، در حالی که موضع 
دولت رئیسی بسیار متفاوت با آن چیزی است که در گذشته بر سر آن 
توافق شده، بنابراین آن ها فکر نمی کردند که با مواضع مقتدرانه هیات 
ایرانی روبرو شوند. حمیدرضا ترقی گفت:  در دور های قبلی ابتکار عمل 
در دست طرف اروپایی بود. وی با اشاره به اینکه پیشنهاد های ایران 
از موضع اقتدار و بسیار عزتمندانه بوده است، تصریح کرد: پیشنهاد ها 
برای اروپایی ها طبیعتاً بسیار سخت است، این در حالی است که دولت 

روحانی امتیازات بسیاری به طرف اروپایی داده بود.
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